



校內演講朗誦與說故事比賽規則

Rules and Regulations for the School Speech, Recitation, and Storytelling Competition

1. 參賽資格:

a) 第一至第五組:

- 1) 參加學生必須是在非華語地區居留時間長於華語地區者(自2歲0個月算起,嬰兒時期不計算)。
- 2) 該組學生如果自活動日(5/2/2026)往前算起三年內有連續 180天以上居住在華語地區者則必須參加第六組。

b) 第六組: 參加學生是在非華語地區居留時間短於居住華語地區者(自2歲0個月算起, 嬰兒時期不計算), 或是符合條款 1.(a) 或 2. (b) (f)。

c) 第七、八組看圖說故事比賽:

- 1) 學生組隊參加看圖說故事比賽, 將以隊員中最高年級學生決定參賽組別。如有七年級與八年級學生組隊參賽, 該隊將列入第八組比賽。
- 2) 若三人一組, 有一人缺席, 仍能參賽, 但不能遞補。若兩人一組, 一人缺席, 則參賽資格取消。

d) 第九組到第十一組朗讀參賽學生的父母皆不能說流利華語, 不論學生是否就讀 CFL 班。

e) 第九組到第十一組朗讀參賽學生的實際年齡以校際比賽 5/2/2026 為計算日期。

f) 第九組學生: 滿4歲到未滿11歲

g) 第十組學生: 滿11歲到未滿16歲

h) 第十一組學生: 滿16歲到未滿18歲

i) 第十二組學生: 滿18歲以上成人組, 不受 1 (d) 限制。

TCML的學生可參加第十二組朗讀。

2. 比賽分組及各組演講時限：

比賽組別	在美國學校就學年級及華語外文班年齡	演講時限
第一組	幼稚園及幼稚園以下	45秒至2分鐘
第二組	一、二年級	45秒至2分鐘
第三組	三、四年級	45秒至3分鐘
第四組	五、六年級	1分30秒至3分鐘
第五組	七年級以上	1分30秒至3分鐘
第六組	無年級限制	1分30秒至3分鐘
第七組	看圖說故事 - 七年級(含)及以下, 每隊二或三人	1分30秒至3分鐘
第八組	看圖說故事 - 八年級(含)及以上, 每隊二或三人	1分30秒至3分鐘
第九組	華語外文班朗誦 - 滿四歲到未滿十一歲	30秒至2分鐘
第十組	華語外文班朗誦 - 滿十一歲到未滿十六歲	45秒至3分鐘
第十一組	華語外文班朗誦 - 滿十六歲到未滿十八歲	45秒至3分鐘
第十二組	華語外文班朗誦 - 滿十八歲以上	45秒至3分鐘

- a) 演講時間不足下限、或超過上限者, 將扣總平均分數 1 分。
- b) 去年一至五組第一名者, 必須由去年參加之組別上升一組、或者參加第六組。
- c) 去年第六組第一名, 可參加看圖說故事, 或由大會邀請參加示範組, 在比賽結束後示範表演。
- d) 去年第七組第一名, 如果今年參賽隊員仍是同樣的學生參加, 需停賽一年。
- e) 去年第八組第一名, 如果今年參賽隊員仍是同樣的學生參加, 需停賽一年。
- f) 去年第九至十二組的第一名須於CFL朗讀比賽停賽一年, 或可依年齡分組參加第一至六組比賽。

3. 評分標準：

演講

項目	評比	評分比例
A	咬字與發音	35%
B	流利與內容	35%
C	表情, 動作與感情	30%

看圖說故事

項目	評比	評分比例
A	故事內容的合理性與一貫性	40%
B	流暢, 咬字與發音	30%
C	表情, 動作與感情	30%

朗誦

項目	評比	評分比例
A	流利, 音調	35%
B	咬字與發音	45%
C	內容, 表情, 動作與感情	20%

1. Eligibility

a) Groups 1–5:

1) Participating students must have resided in non–Chinese-speaking regions for a longer period than in Chinese-speaking regions, calculated from the age of 2 years and 0 months (infancy is not counted).

2) Students in these groups who, within the three years prior to the event date (May 2, 2026), have resided continuously in a Chinese-speaking region for more than 180 days must compete in Group 6.

b) Group 6: Participating students are those who have resided in non–Chinese-speaking regions for a shorter period than in Chinese-speaking regions, calculated from the age of 2 years and 0 months (infancy is not counted), or those who meet the requirements specified in Items 1(a) or 2(b) and 2(f).

c) Groups 7 & 8 – Storytelling Competition:

1) Students participate in the Storytelling Competition as a team. The competition group will be determined by the highest grade level among the team members. For example, if a team includes both 7th- and 8th-grade students, the team will be placed in Group 8.

2) For teams of three students, if one member is absent, the team may still compete, but no replacement is allowed.

For teams of two students, if one member is absent, the team will be disqualified.

d) Groups 9–11 – Recitation:

The parents of participating students in Groups 9 through 11 must not be fluent Chinese speakers, regardless of whether the student is enrolled in a CFL program.

e) Age Calculation for Groups 9–11:

The actual age of participating students in Groups 9 through 11 will be determined based on the inter-school competition date of May 2, 2026.

f) Group 9 Students: Students aged 4 to 10

g) Group 10 Students: Students aged 11 to 15

h) Group 11 Students: Students aged 16 to 17

i) Group 12 Students: Students aged 18 and above), not subject to the restrictions in 1(d). **TCML Students may participate in this group.**

2. Competition Groups and Time Limits

Competition Group	U.S. School Grade Level / CFL Age Group	Time Limit
Group 1	Kindergarten and below (Speech & Recitation)	45 seconds – 2 minutes
Group 2	Grades 1–2 (Speech & Recitation)	45 seconds – 2 minutes
Group 3	Grades 3–4 (Speech & Recitation)	45 seconds – 3 minutes
Group 4	Grades 5–6 (Speech & Recitation)	1 minute 30 seconds – 3 minutes
Group 5	Grade 7 and above (Speech & Recitation)	1 minute 30 seconds – 3 minutes
Group 6	No grade restriction	1 minute 30 seconds – 3 minutes
Group 7	Storytelling – Grade 7 and below, teams of 2–3	1 minute 30 seconds – 3 minutes
Group 8	Storytelling – Grade 8 and above, teams of 2–3	1 minute 30 seconds – 3 minutes
Group 9	CFL Recitation Students aged 4–10	30 seconds – 2 minutes
Group 10	CFL Recitation Students aged 11–15	45 seconds – 3 minutes
Group 11	CFL Recitation Students aged 16 -17	45 seconds – 3 minutes
Group 12	CFL or TCML Recitation	45 seconds – 3 minutes

	Students aged 18 and above	
--	----------------------------	--

Additional Rules

- a) If the speech is shorter than the minimum time or longer than the maximum time, 1 point will be deducted from the overall average score.
- b) First-place winners from Groups 1–5 last year must advance one group higher than the group they competed in previously, or they may choose to compete in Group 6.
- c) The first-place winner of Group 6 last year may participate in the Storytelling Competition, or may be invited by the organizers to perform as a demonstration group after the competition.
- d) The first-place team of Group 7 last year must sit out for one year if the same team members participate again this year.
- e) The first-place team of Group 8 last year must sit out for one year if the same team members participate again this year.
- f) First-place winners of Groups 9–12 last year must sit out for one year in the CFL Recitation Competition, or they may compete in Groups 1–6 based on age eligibility.

3. Judging Criteria

Speech

Category	Criteria	Weight
A	Articulation and Pronunciation	35%
B	Fluency and Content	35%
C	Facial Expression, Gestures, and Emotion	30%

Storytelling

Category	Criteria	Weight
A	Story Logic and Coherence	40%
B	Fluency, Articulation, and Pronunciation	30%
C	Facial Expression, Gestures, and Emotion	30%

Recitation

Category	Criteria	Weight
A	Fluency and Intonation	35%
B	Articulation and Pronunciation	45%
C	Content, Facial Expression, Gestures, and Emotion	20%